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Ansel Adams (1902-1984), fo-
tògraf paisatgista nord-americà, 
creador del grup f64 i del Zone 
Sistem, s’endinsà en l’straight 
photography (fotografia directa 
i pura) deixant testimoni amb 
la seva càmera de les diferents 
reserves naturals dels Estats 
Units per encàrrec del govern 
americà. Males llengües van dir 
que Adams s’inspirà en una de 
les branques de l’estètica japo-
nesa anomenada Yugen.

Cal recordar que foren molts 
els artistes que es deixaren cap-
tivar per aquesta corrent artísti-
ca: Van Gogh, Gauguin, Klimt, 
Degas…, entre molts d’altres. 
Quins van ser i són els valors 
que van captivar aquests artis-
tes? Són moltes les particulari-
tats que alguns adoptaren, entre 
les quals hi ha el ja citat Yugen, 
la profunditat en els paisatges, 
el misteri i la consciència de 
l’univers; el Kaizen, el procés per 
millorar; el Ma, l’espai buit en 
què dins de la composició radia 
l’energia de l’obra i esdevé l’es-
pai conscient que posa en relleu 
l’equilibri de l’obra; el Wabi-sabi, 
la bellesa imperfecta, efímera i 
incompleta; l’Ukiyo-e, el món del 
dolor, la mort i el renaixement; i 
l’Iki, l’elegància i la sobrietat.

Aquests són alguns dels prin-
cipis en els quals es fonamenta 
l’art japonès.

Després de veure les exposi-
cions de Joan Ganyet, Jaume 

Riba, Àlex Tena, i darrerament 
Isidre Escorihuela, em demano 
si alguns fotògrafs del nostre 
país s’han decantat cap a aquest 
camí ple de paranys, on cal des-

pullar-se de la superficialitat i 
vincular-se a la precarietat vi-
sual, ignorar l’èxit i actuar en un 
àmbit on la senzillesa mana.

Som molts els que pensem 

que la grandesa o la importàn-
cia de les coses, en fotografia, 
sovint es fonamenta en els de-
talls que gairebé no són percep-
tibles per a molts humans. Parlo 
de subtilitat, de l’efímer, de la 
transcendència, de la provisio-
nalitat…

Cercar la bellesa capaç 
d’afrontar el pas del temps 
malgrat el sentiment de fragi-
litat que evoca és un repte que 
implica temps i disciplina i, per 
aquest motiu, ho trobo admira-
ble.

Que Benten, la deessa de 
l’amor, l’eloqüència, la saviesa, 
les arts, la música i el coneixe-
ment us il·lumini.

La definició d’anònim és molt 
variada i pot donar lloc a moltes 
interpretacions. Per Pompeu Fa-
bra, anònim és el que no té nom 
d’autor, o bé els socis que figuren 
sense nom. També parla dels que 
no fan conèixer el seu nom. Per 
la seva banda, el diccionari La-
rousse ens diu, entre altres coses, 
“Escrit en què no s’indica nom 
de l’autor”, i entre els exemples 
apunta la frase: “et van enviar un 
covard anònim”.

El tema de l’anonimat ha es-
tat, és i serà un tema tractat des 

de tots els angles, apreciacions, 
concepcions i imaginacions. 
L’anònim té moltes definicions, 
tantes com estudiosos psicòlegs 
que han optat pel seu estudi, es-
crutant el bé, el mal o la indife-
rència del tema.

En periodisme, les universi-
tats intenten ensenyar i formar 
bons professionals, però se sap 
que tan àrdua tasca no dona un 
resultat absolut.  Ja és un èxit 
que un percentatge “acceptable” 
professionalment acompanyi els 
nous professionals de la comuni-

cació en tots i cadascun dels seus 
camps.

Però el que ens sorprèn en 
l’actualitat en aquest trepi-
dant món de la comunicació és 
l’abandonament o l’absència 
d’assumpció de responsabilitats 
per part dels autors dels escrits 
o actes informatius de qualsevol 
modalitat. Sorprèn que creaci-
ons de qualitat i mèrit apareguin 
sense referències o dades del seu 
o seus autors. És incomprensible 
que un creador pugui amagar els 
seus mèrits o simplement ama-
gui la seva acció creativa.

I també el més lamentable és 
que avui en dia molts opinadors 

optin per l’anonimat, sobretot 
quan donen el seu punt de vis-
ta. Penso que hem de denunciar 
aquell que s’amaga darrere d’un 
absurd pseudònim per insultar 
més que pensar qui ha escrit, 
dit o plasmat un punt de vista 
que particularment no li agra-
da, negant-li el dret d’opinió i/o 
expressió. No s’ha d’oblidar que 
pensar no és insultar, i també 
que un adjectiu qualificatiu no és 
un insult, sinó una opinió.

Tenint en compte que cada 
dia hi ha més opinadors a la nos-
tra societat i que, a més, els mit-
jans de comunicació els acullen 
amb satisfacció, ja que cobreixen 

importants àrees dels seus res-
pectius sistemes de divulgació, si 
que caldria controlar els “espon-
tanis” replicants que creuen que 
tot és vàlid i s’amaguen darrere 
d’un pseudònim o un anonimat 
total.

A ells simplement recor-
dar-los una màxima que fa molts 
anys ens van inculcar en les di-
ferents facultats de comunicació 
i informació: L’anònim és el refugi 
dels covards. Personalment, crec 
que totes les opinions han de ser 
acceptades, totes les que siguin 
respectuoses, lògicament. Els 
insults s’han de rebutjar de tota 
publicació o mitjà de difusió.
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És alarmant la relació del jo-
vent amb el tabaquisme, l’alco-
hol i les drogues.

Sobta, quan vas al cinema 
els caps de setmana, la gran 
quantitat de canalla que trobes 
fumant a la porta d’un conegut 
centre comercial. Són nenes i 
nens d’entre 12 i 16 anys.

Ens hauria de preocupar la 
facilitat que tenen per poder 
comprar-ho.

Sovint es fan festes desti-
nades a la joventut i l’endemà 
ens esgarrifen alguns titulars 
als mitjans de comunicació. En 
una ocasió, es mencionava una 
nena de 12 anys amb un coma 
etílic per una gran ingesta d’al-
cohol.

Qui en té la responsabilitat 
finalment?

Els pares que deixen que els 
seus fills vagin a aquestes fes-
tes? Són festes que al cap i la 
fi estan pensades i destinades 
per a nens i nenes d’aquestes 
edats.

És responsabilitat dels orga-
nitzadors?

O bé és responsabilitat de 
qui ha venut l’alcohol a aquests 
menors?

Si ens aturem a pensar-hi , 
ens adonarem que sovint som 
testimonis que a menors els 
venen llaunes de cervesa en 
supermercats i no es demana 
cap document d’identitat per 

comprovar quina edat té el jove 
client.

Entenc que amb el tabac 
passa el mateix.

Un altre greu problema que 
als pares ens preocupa són les 
drogues a les portes dels cen-
tres escolars. Llegim en premsa 
que es fan batudes amb quan-
titats alarmants requisades. 
Hem de felicitar la policia per 
la seva feina. Però al cap d’uns 
dies tornen a aparèixer vora de 
les escoles els petits traficants.

Ha començat ja fa dies el 
curs escolar i es troben a faltar 
més campanyes de prevenció, 
per part de l’administració. 
Calen actuacions de prevenció 
i informatives de forma més 
continuada. Cal ajudar els me-
nors a prendre consciència de 
quins són els riscos i les conse-
qüències de consumir drogues, 
del que comporta l’alcoholisme 
i de quines conseqüències té el 
tabac en el seu organisme.

La preocupació entre els pa-
res va en augment.

La feina que es fa a casa amb 
els fills és difícil quan tenen a la 
porta de l’escola o en activitats 
de lleure una temptació que per 
a ells és un caramel.

Es troba a faltar una campa-
nya més activa al comerç per 
evitar la venda de tabac i alco-
hol a menors. Al capdavall no-
més es tracta de complir la llei.
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